



بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ



جامعة السودان للعلوم والتكنولوجيا
كلية الدراسات العليا

بحث مقدم لنيل درجة دكتوراه الفلسفة في علوم الاتصال
تخصص الإذاعة (راديو وتلفزيون)

بعنوان :

فاعلية البرامج التلفزيونية الحوارية في تعزيز الوعي
بحقوق الإنسان وحياته الأساسية

(دراسة تطبيقية على عينة من البرامج التلفزيونية الحوارية بقناة العربية
الفضائية)

في الفترة من يناير 2017م – نوفمبر 2019م)

Effectiveness of Television Dialogue Programms In Enhancing Awareness of Human Rights and his Fundamental Freedoms

(An Empirical Study on a Sample of Dialogue Programms in Alarabia Channel)

إعداد الطالبة / بدور عبدالوهاب المنير

المشرف الرئيس: د. عكاشة ابو العلا حامد

المشرف المعاون : د. عبدالمولى موسى محمد

2020 – 1442هـ

مستخلص البحث

عنوان البحث : فاعلية البرامج التلفزيونية الحوارية فى تعزيز الوعي بحقوق الإنسان دراسة تطبيقية على عينة من البرامج التلفزيونية الحوارية بقناة العربية الفضائية.

اسم الباحثة : بدور عبدالوهاب المنير دفع الله

البريد الإلكتروني: bedour almounir74@gmail.com

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على مدى فاعلية الإعلام التلفزيونى متمثلاً فى البرامج الحوارية ، فى التوعية بثقافة حقوق الإنسان ، والكشف عن الطرق التى تعالج بها البرامج الحوارية هذه القضية . وبيان العوامل المؤثرة على القائم بالإتصال وإنعكاس ذلك على حقوق الإنسان . تجسدت أهمية الدراسة فى خلق إنسان يعى حقوقه من خلال فاعلية البرامج الحوارية التلفزيونية، وتمثلت مشكلة البحث فى معرفة مدى فاعلية البرامج الحوارية فى تعزيز الوعي بحقوق الإنسان وحياته الأساسية ، وبعد تحديد المشكلة تم طرح مجموعة أسئلة أهمها : إلى أى مدى نجحت البرامج التلفزيونية الحوارية بقناة العربية الفضائية فى تعزيز الوعي بحقوق الإنسان وحياته الأساسية ؟ وما الدور الذى يؤديه الإعلام المرئى المسموع المتمثل فى البرامج الحوارية فى التوعية بحقوق الإنسان ؟

إعتمدت الباحثة فى هذه الدراسة المنهج الوصفى المسحي التحليلى ، لمسح عينة من خبراء الإعلام والعلوم السياسية والقانون من أساتذة الجامعات ، كما إعتمدت على إستخدام بعض الأدوات البحثية الأخرى كالمقابلة والملاحظة وبلغ عدد هذه العينة (60) مفردة .

توصلت الدراسة إلى عدد من النتائج أهمها :

1/ أن البرامج الحوارية التلفزيونية تسهم بدرجة كبيرة فى رفع درجة الوعي بحقوق الإنسان وحياته الأساسية من خلال المتابعة للأحداث وتقصى الحقائق والرصد الدقيق والكشف عن المستور من جرائم ضد الإنسانية .

2/ أكدت الدراسة على أن البرامج الحوارية التلفزيونية على قناة العربية الفضائية يتم تقديمها عبر أطر بشرية كفوءة يتحلون بالمبادئ الأخلاقية ولكنهم محكومين بسياسات القناة الإعلامية.

3/ كما أن الدراسة أثبتت بأن هذه البرامج الحوارية التلفزيونية ليس لها تأثير مباشر على الحكومات وذلك لأنها هي في الغالب المالك الحقيقي لهذه القنوات الفضائية . إنما ينصب جل تأثيرها المباشر على الشعوب التي بدورها تؤثر على الحكومات بشكل بسيط .

أوصت الدراسة بعدد من التوصيات أهمها :

1/ تركيز الجهود البحثية الإعلامية على دراسة فاعلية الإعلام التلفزيوني من خلال البرامج الحوارية وأدوارها وأثارها على الحياة الإجتماعية ثم توظيفها لرفع درجة الوعي .

2/ التطلع إلى إنشاء قناة عربية فضائية حقوقية مستقلة ، ذات إستراتيجية إعلامية لا تخضع لسياسات وقوانين الحكومة التي تعمل على إعاقتها .

3/ صياغة إستراتيجية عربية للتعامل مع العلم والتكنولوجيا . وإعادة النظر في المناهج الدراسية والجامعية على نحو يهدف إلى تأصيل الملامح الحضارية في الشخصية العربية لمواجهة تحولات عالم اليوم.

Abstract

Research Title: The Effectiveness of Talk Shows on Promoting Awareness of Human Rights - An Applied Study on a Sample of Talk Shows on Al-Arabiya Satellite Channel.

Researcher name: Badour Abdel Wahab Al-Mounir, may God bless him

Email: bedouralmounir74@gmail.com

This study aimed to identify the effectiveness of television media in the form of talk television programs, in raising awareness of a culture of human rights, and exploring ways in which Dialogue programs deal with this issue. And clarify the factors affecting the caller and its reflection on human rights. The research problem was to know the extent of the effectiveness of the talkative television programs in promoting awareness of human rights and fundamental freedoms, and after defining the problem, the most important questions were asked: To what extent have the TV talk shows succeeded in the Arab satellite channel in promoting awareness of human rights and fundamental freedoms? What role does the audiovisual media play in dialogue programs in raising awareness of human rights? What are the factors affecting the caller of Al-Arabiya satellite channel? What is the extent of the ability and influence of these dialogue programs in governments and peoples in making their various decisions and policies, and its impact on human rights and fundamental freedoms? What is the concept of global power and how does it affect the issue of human rights and fundamental freedoms? And the concept of human rights in ancient human civilizations?

In this study, the researcher adopted the descriptive, analytical approach to survey a sample of media, political science and law experts from university professors, as well as using some other research tools such as interview and observation. The number of this sample was (60) singles.

The study reached a number of results, the most important of which are:

1 / The television Dialogue Programs contribute greatly to raising awareness of human rights and fundamental freedoms through follow-

up to events, investigation of facts, careful monitoring and detection of hidden crimes against humanity.

2 / The study confirmed that the TV talk shows on Al-Arabiya satellite channel are presented through efficient human frameworks who have moral principles, but they are governed by the media channel's policies.

3 / The study also demonstrated that these television talk shows do not have a direct impact on governments, because they are often the true owners of these satellite channels. Rather, most of its direct impact is on peoples who, in turn, affect the stacks in a simple way.

The study recommended a number of recommendations, the most important of which are:

1 / Focusing media research efforts on studying the effectiveness of television media through talk shows, their roles and effects on social life, and then using them to raise awareness.

2 / The aspiration to establish an independent Arab satellite channel for human rights, with a media strategy that is not subject to the policies and laws of the government that works to impede it.

3 / Formulating an Arab strategy to deal with science and technology. And to review the academic and university curricula in a way that aims to establish civilizational features in the Arab personality to face the transformations of today's world.